

研究论文

18.8%MnTRIP/TWIP钢的拉伸应变硬化行为

丁昊¹, 丁桦^{1,2}, 唐正友¹, 宋丹¹, 杨平³

- 1. 东北大学材料与冶金学院 沈阳 110004
- 2. 东北大学轧制技术及连轧自动化国家重点实验室 沈阳 110004
- 3. 北京科技大学材料科学与工程学院 北京 100083

摘要:

对锰含量为18.8%的TRIP/TWIP钢进行单轴拉伸实验, 研究了这种钢的应变硬化行为. 结果表明: 这种高锰TRIP/TWIP钢的真应力应变曲线不完全遵循Hollomon的线性关系, 在不同变形阶段强化机制不同. 在塑性变形的开始阶段TRIP效应比较明显, 且应变硬化指数 n 是恒定的; 而真应变在0.14--0.35之间时二阶导数 $d^2\sigma/d\varepsilon^2 > 0$, 应变硬化指数 n 随着应变量的增加而增加, 其微观机制是形成大量的形变孪晶, 并有孪晶和位错的交互作用, TWIP效应在该阶段占主导作用. 真应变大于0.35后有少量TRIP效应, 此时两相均发生变形.

关键词: 金属材料 高锰钢 TRIP/TWIP效应 应变硬化 力学性能

Tensile strain hardening behavior of TRIP/TWIP steel with 18.8% manganese

DING Hao¹, DING Hua^{1,2}, TANG Zhengyou¹, SONG Dan¹, YANG Ping³

- 1. School of Materials and Metallurgy, Northeastern University, Shenyang 110004
- 2. The State Key Lab of Rolling and Automation of Northeastern University, Shenyang 110004
- 3. School of Materials Science and Engineering, University of Science and Technology Beijing, Beijing 100083

Abstract:

The tensile tests were carried out to study the strain hardening behavior of a high manganese TRIP/TWIP steels with 18.8% manganese. The results indicated that, strain hardening behaviors are different during the deformation process. True stress-strain curve obeys Hollomon relationship partly. TRIP effect occurs in the initial plastic stage, and the strain hardening exponent in this stage is a constant. However, the value of n increases with true strain ε increasing, when true strain is between 0.14 and 0.35. Then the value of $d^2\sigma/d\varepsilon^2$ is above zero. A lot of deformation twinning can be found, and the micro mechanisms are twins induced plasticity. TWIP effect dominates this stage. The mechanism of the last stage is some TRIP effect, and both phases have occurred plastic deformation.

Keywords: metallic materials high manganese steel TRIP/TWIP effect strain hardening mechanical properties

收稿日期 2008-12-23 修回日期 2009-04-16 网络版发布日期 2009-08-25

DOI:

基金项目:

国家自然科学基金50771019资助项目.

通讯作者: 丁桦

作者简介:

作者Email: hding@263.net

参考文献:

- 1 DING Hua, TANG Zhengyou, LIWei, WANG Mei, SONG Dan, Microstructures and mechanical properties of Fe-Mn-(Al, Si) TRIP/TWIP steels, Journal of Iron and Steel Research, 13(6), 66(2006)
- 2 A.S.Hamada, L.P.Karjalainen, M.C.Somani, The influence of aluminum on hot deformation behavior and tensile properties of high-Mn TWIP steels, Materials Science and Engineering A, 467, 114(2007)
- 3 V.Tsakiris, D.V.Edmonds, Martensite and deformation twinning in austenitic steels, Materials Science and Engineering A, 273-275, 430(1999)

扩展功能

本文信息

- Supporting info
- PDF(1031KB)
- [HTML全文]
- 参考文献[PDF]
- 参考文献

服务与反馈

- 把本文推荐给朋友
- 加入我的书架
- 加入引用管理器
- 引用本文
- Email Alert
- 文章反馈
- 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- 金属材料
- 高锰钢
- TRIP/TWIP效应
- 应变硬化
- 力学性能

本文作者相关文章

- 丁昊
- 丁桦

PubMed

- Article by Ding,h
- Article by Ding,h

4 S.Allain, J.P.Chateau, O.Bouaziz, A physical model of the twinning-induced plasticity effect in a high manganese austenitic steel, *Materials Science and Engineering A*, 387-389, 143(2004)

5 B.X.Huang, X.D.Wang, Y.H.Rong, L.Wang, L.Jin, Mechanical behavior and martensitic transformation of an Fe-Mn-Si-Al-Nb alloy, *Materials Science and Engineering A*, 438-440, 306(2006)

6 O.Grassel, L.Kruger, G.Frommeyer, L.W.Meyer, High strength Fe-Mn-(Al, Si) TRIP/TWIP steels development-properties-application, *International Journal of Plasticity*, 16, 1391(2000)

7 ZHANG Zengzhi, *Austenitic Manganese Steel* (Beijing, The Press of Metallurgical Industry, 2002) p.54 (张增志, 耐磨高锰钢 (北京, 冶金工业出版社, 2002) p.54)

8 ZHANG Yizeng, LOU Yanliang, LI Guoan, ZOU Hongcheng, Staged strain hardening curve of dualphase Mo-containing steel, *Iron and Steel*, 20(9), 32(1985) (张以增, 娄彦良, 李国安, 邹鸿承, 含Mo双相钢应变硬化曲线的阶段性, *钢铁*, 20(9), 32(1985))

9 XIONG Ronggang, FU Renyu, LI Qian, ZHANG Mei, LI Lin, Tensile strain hardening behaviour of TWIP steels, *Iron and Steel*, 42(11), 61(2007) (熊荣刚, 符仁钰, 黎倩, 张梅, 李麟, TWIP钢的拉伸应变硬化行为, *钢铁*, 42(11), 61(2007))

10 G.Frommeyer, U.BruX, P.Neumann, Supra-ductile and high-strength manganese- TRIP/TWIP steels for high energy absorption purposes, *ISIJ International*, 43(3), 438(2003)

11 C.C.Hyoung, K.H.Tae, C.S.Hong, W.C.Yong, The formation kinetics of deformation twin and deformation induced ϵ -martensite in an austenitic Fe-C-Mn steel, *Scripta Materialia*, 40(10), 1171(1999)

12 I.Karaman, H.Sehitoglu, K.Gall, Y.I.Chumlyakov, Deformation of single crystal Hadfield steel by twinning and slip, *Acta mater*, 48(6), 1345(2000)

13 Kazunori Sato, Michiyuki Ichinose, Yoshihiko Hirotsu, Yasunobu Inoue, Effects of deformation induced phase transformation and twinning on the mechanical properties of austenitic Fe-Mn-Al alloys, *ISIJ International*, 29(10), 868(1989)

14 LI Shutang, *Metal X-ray diffraction and electronic micro analyze technology* (Beijing, The Press of Metallurgical Industry, 1980) p.168 (李树棠, 金属X射线衍射与电子显微分析技术 (北京, 冶金工业出版社, 1980) p.168)

15 D.C.Ludwigson, Modified stress-strain relation for fcc metals and alloys, *Metallurgical Transactions*, 2, 2825(1971)

16 O.Bouaziz, S.Allain, C.Scott, Effect of grain and twin boundaries on the hardening mechanisms of twinninginduced plasticity steels, *Scripta Materialia*, 58(6), 484(2008)

17 H.Fujita, T.Katayama, In-situ observation of straininduced $\gamma \rightarrow \epsilon \rightarrow \alpha'$ and $\gamma \rightarrow \alpha'$ martensitic transformations in Fe-Cr-Ni alloys, *Materials Transactions, JIM*, 33(3), 243(1992)

本刊中的类似文章

1. 刘汉强, 高汝伟, 韩广兵 .Fe3B基纳米复合永磁材料的微结构和性能[J]. 材料研究学报, 2003,17(4): 0-400
2. 杨振明, 张劲松, 曹小明, 李峰, 徐志军 .用柠檬酸溶胶-凝胶法制备三效催化剂[J]. 材料研究学报, 2003,17(4): 0-374
3. 李德辉, 李志成, 刘路, 邹壮辉 .时效对Mg-Y-Nd合金的影响[J]. 材料研究学报, 2003,17(5): 0-488
4. 冯+C3419奇, 巴恒静, 刘光明 .二级界面对水泥基材料孔结构和性能的影响[J]. 材料研究学报, 2003,17(5): 0-494
5. 陈岁元, 刘常升, 张雅静, 才庆魁 .激光辐照丙酮溶液中固体靶制备纳米碳粉[J]. 材料研究学报, 2003,17(5): 0-498
6. 张栋杰, 都有为 .Fe2O3对锌铁氧体隧道结构和磁性能的影响[J]. 材料研究学报, 2004,18(1): 34-
7. 刘志义, 许晓嫦, 邓小铁, 李海 .淬火工艺对含ZrC的20Mn2钢组织及力学性能的影响[J]. 材料研究学报, 2004,18(1): 39-
8. 沙桂英, 韩恩厚, 张修丽, 徐永波, 刘路 .应力波载荷作用下X70管线钢的应力[J]. 材料研究学报, 2004,18(5): 461-465
9. 顾四朋, 侯立松, 赵启涛 .Sn掺杂Ge--Sb--Te相变薄膜的晶化特性[J]. 材料研究学报, 2004,18(2): 181-186
10. 罗守靖, 程远胜, 杜之明 .陶瓷基复合材料伪半固态触变成形[J]. 材料研究学报, 2005,19(1): 107-112

文章评论

反馈人	<input type="text"/>	邮箱地址	<input type="text"/>
反馈标题	<input type="text"/>	验证码	<input type="text" value="7478"/>

